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Nyomtatott és online sajtó                    
   

A demográfiai kihívásokról tartott előadást Novák Katalin ausztrál 

egyetemistáknak 
2023. október 25. – MTI, MagyarNemzet, Demokrata, Szegedma.hu 

A Campion College Australia hallgatóinak tartott előadást a demográfiai kihívásokról és a 

magyar családbarát intézkedésekről Novák Katalin köztársasági elnök szerdán Sydney-ben. 

Novák Katalin elmondta, hogy Magyarország hazai összterméke (GDP) több mint 6 

százalékát fordítja a családokra. Szólt a gyermeket nevelő, vállaló családok 

lakástámogatásáról, valamint arról is, hogy a négy vagy többgyermekes édesanyák életük 

végéig mentesülnek személyi jövedelemadójuk fizetése alól. De a családalapítást, a 

gyermekvállalást és -nevelést szeretnék segíteni a diákhitel-tartozás felfüggesztéséről, illetve 

elengedéséről szóló döntések is. A diákhitellel rendelkező nők esetében az első gyermek 

születésénél három évre felfüggesztik a tartozás törlesztését, a második gyereknél a 

felfüggesztés mellett a tartozás felét is elengedik, míg a harmadik gyerek esetében teljesen 

elengedik a tartozást. Novák Katalin kifejtette továbbá, hogy a pénzügyi támogatás mellett a 

gondolkodásban is családbarát fordulatra van szükség. Mint mondta, a magyarokat 

természetüknél fogva a családközpontúság jellemzi, de Magyarországot is érintik a 

családelleneségre buzdító törekvések. A köztársasági elnök kiemelte, hogy véleménye szerint 

a magyar emberek úgy érzik, a gyermekeik ki vannak téve ezeknek a veszélyeknek. 

 

Magyar Levente a budapesti román nagykövettel egyeztetett az úzvölgyi 

katonatemető ügyében 
2023. október 25. – MTI, Hirado.hu, Demokrata, Krónika, Székelyhon, Maszol.ro, 

PannonRTV 

A Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára egyezetetett az úzvölgyi 

katonatemető ügyében a budapesti román nagykövettel, aki fellépést ígért a kegyeletsértő 

eseményekkel szemben. Magyar Levente szerdán a közmédiának nyilatkozva felidézte, múlt 

hétvégén újra "gyalázatos" események zajlottak az úzvölgyi katonatemetőben, ahol korábban 

román szélsőségesek beleástak a hősi halottak sírjaiba, valamint piknikeket rendeztek. A 

román szélsőségesek magatartása és tettei a civilizációs normákkal összeegyeztethetetlenek, 

Magyarország számára pedig elfogadhatatlan, hogy a román hatóságok csak passzív szemlélői 

ezeknek a kegyeletsértő eseményeknek annak ellenére, hogy nyáron született egy jogerős 

bírósági ítélet, amely alapján el kellett távolítani az illegálisan elhelyezett betonkereszteket - 

fogalmazott az államtitkár. Ezért, mint arról beszámolt, kedden egyeztetett a budapesti 

román nagykövettel, miként tudná a két ország megnyugtatóan és hosszú távon kezelni ezt a 

kérdést, és arra jutottak, hogy az illetékes hatóságoknak meg kell állapodniuk egy hosszú távú 

rendezési stratégiában. 
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/10/a-demografiai-kihivasokrol-tartott-eloadast-novak-katalin-ausztral-egyetemistaknak
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/10/a-demografiai-kihivasokrol-tartott-eloadast-novak-katalin-ausztral-egyetemistaknak
https://index.hu/belfold/2023/10/25/katonatemeto-kegyeletsertes-magyar-levente-roman-nagykovet/
https://index.hu/belfold/2023/10/25/katonatemeto-kegyeletsertes-magyar-levente-roman-nagykovet/
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Elindult a nevezés a Magyarország étele 2024 versenyre 
2023. október 25. – MTI, Hirado.hu, Kormany.hu, Demokrata, PannonRTV, Ma.hu 

Elindult a nevezés a Magyarország étele 2024 versenyre, amelyre december 15-ig lehet 

jelentkezni, a repcepteket pedig december 29-ig kell beküldeni. Rétvári Bence, a 

Belügyminisztérium parlamenti államtitkára a verseny szerdai budapesti sajtótájékoztatóján 

elmondta, hogy immár hetedik alkalommal hirdetik meg a Magyarország étele melegkonyhai 

szakácsversenyt, amelyre szerte a Kárpát-medencéből várják a jelentkezőket. Az idei 

megmérettetést a "Csak tiszta forrásból" mottóval rendezik meg. Az államtitkár a 

szakácsversenyt össznemzeti megmérettetésnek nevezte, amely lehetőséget biztosít a magyar 

gasztronómia kiválóságainak, hogy helyi alapanyagok felhasználásával megmutassák 

tudásukat, és minél természetesebb és egészségesebb ételeket hozzanak létre. A verseny célja 

a magyar hagyományokon alapulva az ételek megújítása. Rétvári Bence azt mondta: reményei 

szerint a versenyen résztvevő ételek közül minél több kerül majd be a hazai éttermek 

kínálatába. (…)Az idei versenyben megidézik Bartók Béla zeneszerző emlékét is, az esemény 

idei mottója, a "Csak tiszta forrásból" is a nagy magyar zeneszerzőtől származik - hívta fel a 

figyelmet. 

                         
Antal Árpád a Krónikának: elfogadhatatlan a községek közigazgatási 

összevonása  
2023. október 25. – Krónika 

A helyi közösségeket nem lehet matematikai, könyvelői szempontok szerint megközelíteni – 

jelentette ki a Krónikának Antal Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere román kormánypárti 

politikusok részéről a közigazgatási átszervezés szükségességéről elhangzó nyilatkozatok 

kapcsán. Az Országos Önkormányzati Tanács elnöke elmondta, az RMDSZ számára 

elfogadhatatlan a községek Marcel Ciolacu kormányfő által felvetett összevonása. Az elöljáró 

ismertetése szerint a szövetség azt javasolja, hogy alakítsanak ki kisebb méretű fejlesztési 

régiókat, és azokat lássák el közigazgatási hatáskörökkel – ezeket azonban nem a megyei 

önkormányzatoktól, hanem a kormánytól kell elvenni.  

 

Román igazgató került a magyar helyére a marosvásárhelyi Bernády György 

Általános Iskolában 
2023. október 25. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

A szokásjog, a tisztelet, a méltányos együttélés azt kívánta volna meg, hogy magyar igazgatót 

nevezzenek ki a marosvásárhelyi Bernády György Általános Iskola élére a korábban 

lemondott magyar igazgató helyére, jelentette ki a Maszolnak Kovács Mihály Levente, az 

RMDSZ marosvásárhelyi szervezetének elnöke. A városi szervezet korábban panaszt nyújtott 

be a tanfelügyelőséghez, amiért nem konzultáltak velük is az új intézményvezető 

kinevezésekor. A Maros Megyei Tanfelügyelőség igazgatótanácsa nemrég mégis úgy 

E
rd

é
ly

 
V

e
ze

tő
 h

ír
e

k
 

https://kormany.hu/hirek/elindult-a-nevezes-a-magyarorszag-etele-2024-versenyre
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/antal-arpad-szerint-az-rmdsz-szamara-elfogadhatatlan-a-kozsegek-kozigazgatasi-osszevonasa
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/antal-arpad-szerint-az-rmdsz-szamara-elfogadhatatlan-a-kozsegek-kozigazgatasi-osszevonasa
https://maszol.ro/belfold/A-szokasjog-es-a-meltanyossag-miatt-jart-volna-a-magyar-igazgato
https://maszol.ro/belfold/A-szokasjog-es-a-meltanyossag-miatt-jart-volna-a-magyar-igazgato
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határozott, megerősíti augusztusi döntését, és az iskola román nemzetiségű oktatói közül 

választott intézményvezetőt, hiába lett volna magyar jelentkező is a posztra. 

 

Tanulhatunk-e Erdélyben a felvidéki magyar párt újabb választási kudarcából? 
2023. október 25. – maszol.ro 

Erdélyben a román pártokra való szavazási hajlandóság a magyarok részéről sokkal 

alacsonyabb, ami azzal is összefüggésben van, hogy míg a románok és a magyarok nem 

csupán a nyelv, de a vallási és kulturális különbségek is elválasztják, addig a szlovákok sokkal 

közelebb állnak a magyarokhoz kulturálisan, habitusban és gondolkodásmódban. Erről is 

beszélt a Maszolnak adott interjújában Tárnok Balázs, a budapesti Nemzeti Közszolgálati 

Egyetem Eötvös József Kutatóközpont Európa Stratégia Kutatóintézetének felvidéki 

származású vezetője, akit a szlovákiai választások magyar vonatkozásairól kérdeztek. 

 

Budapestre repülnének a legtöbben Gyergyóremetéről  
2023. október 25. – szekelyhon.ro 

A Gyergyóremete és Budapest közötti légi összeköttetést igényelnék a legtöbben – ez derült ki 

a Hargita megyeiek úticéljait vizsgáló felmérésből. A tervek szerint 2024-ben a 

személyszállítás számára is elérhetővé válhat a gyergyóremetei repülőtér. A leginkább 

igényelt távolabbi külföldi célpont Németország lenne. A gyergyóremetei repülőtér célja, hogy 

az egész Hargita megyét kiszolgálja, és a felmérés kiértékelése azt mutatja, van is igény 

mindenhol erre a lehetőségre. Gyergyó-, Csík- és Udvarhely térségből nagyjából egyenlő 

arányban vettek részt a felmérésben. Közel 10 ezren töltötték ki a kérdőívet. A Barti Tihamér 

Gyergyó Területi RMDSZ elnök, és egyben Hargita Megye Tanácsának alelnöke által 

lebonyolított felmérésben három kérdésre keresték a választ.  

 

RMDSZ: a kormány megszorításai káros előírásokat tartalmaznak az 

önkormányzatokra nézve 
2023. október 25. – maszol.ro 

A koncertek és fesztiválok betiltása, az írószer és irodai székek vásárlásának leállítása generált 

hír, porhintés, a kormány megszorításokat tartalmazó intézkedéscsomagja ennél sokkal 

súlyosabb előírásokat tartalmaz, és erről senki nem beszél – hívta fel a figyelmet Cseke Attila 

RMDSZ-es szenátor, volt fejlesztési miniszter. Cseke Attila, az RMDSZ szenátusi 

frakcióvezetője elmondta: az állampolgárok fogják meginni a levét annak az 

intézkedéscsomagnak, amely lassúbb vagy ellehetetlenített közszolgáltatásokat és kudarcba 

fulladt közösségi beruházásokat fog eredményezni, leállítva a települések fejlődését. A volt 

fejlesztési miniszter az RMDSZ közleménye szerint kihangsúlyozta: a közpénzből fizetett 

beruházások leállnak, mert a jelenlegi kormány nem fizeti ki az építkezési cégeket. A 

befektetett közpénz így hiábavalóan elveszik, és az ország egy építkezési telep marad 

befejezetlen munkálatokkal. 
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https://maszol.ro/kulfold/Tanulhatunk-e-Erdelyben-a-felvideki-magyar-part-ujabb-valasztasi-kudarcabol
https://szekelyhon.ro/aktualis/budapestre-repulnenek-a-legtobben-gyergyoremeterol
https://maszol.ro/belfold/RMDSZ-a-kormany-megszoritasai-karos-eloirasokat-tartalmaznak-az-onkormanyzatokra-nezve
https://maszol.ro/belfold/RMDSZ-a-kormany-megszoritasai-karos-eloirasokat-tartalmaznak-az-onkormanyzatokra-nezve
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Megnyílt a Mathias Corvinus Collegium (MCC) dunaszerdahelyi központja 
2023. október 25. – ma7.sk, felvidek.ma  

Az MCC egy olyan tudásközpont, amely lehetőséget kínál az iskolán kívüli oktatásra, valamint 

tudásközpontként működve a demokratikus párbeszéd előmozdításában és a kulturált 

közéleti viták alakításában is szerepet vállal Magyarországon és a Kárpát-medencében. A 

diákokat abban segítik, hogy elérjék potenciáljukat, függetlenül társadalmi-gazdasági 

háttérüktől, és ösztönönzik őket, hogy felelősségteljes cselekedeteket tegyenek helyi és tágabb 

közösségük javára egyaránt. Az elmúlt 25 év során a MCC megbízható nemzetközi partnerré 

vált kiváló tudósok, egyetemek számára, továbbá a tehetséggondozás központjának 

szinonimája lett Közép-Európában. Felvidéken ettől a tanévtől látogatható a dunaszerdahelyi 

központ, amelyre várakozásokon felül érkezett jelentkezés alap- és középiskolás tanulók 

részéről egyaránt.  A rendezvényen tiszteletét tette Balogh Csaba, Magyarország szlovákiai 

nagykövete; Ján Figeľ, az Európai Bizottság korábbi biztosa. Jelen volt Forró Krisztián, a 

Szövetség elnöke, Hájos Zoltán, Dunaszerdahely polgármestere, valamint a szűkebb és tágabb 

környék intézményvezetői is megjelentek az ünnepélyes megnyitón.  

 

Merre tovább Gömör és Nógrád? – Lakossági fórumon keresik a választ 
2023. október 25. – ma7.sk  

Merre van az út a sikeres Gömör és Nógrád felé? Erre a kérdésre keresik a választ a 

résztvevők egy pénteki lakossági fórumon Nagybalogon. A kerekasztal-beszélgetést 

megszervező Bódi Lászlót, a Gömör és Nógrád Rádió alapítóját, a Nemzetünkért és 

Szülőföldünkért Alapítvány kuratóriumi elnökét kérdeztük a részletekről. "Gömör és Nógrád, 

azaz a magyar palócok és barkók több mint 1000 éves szülőföldjének égető társadalmi és 

gazdasági problémáiról fogunk egy személyre szabott 2 perces blokkokban beszélgetni, hogy a 

lehető legtöbb nézet, ötlet teret kapjon. Célunk, hogy közös irányt adjunk szülőföldünknek, 

amelyek közel 450 évig a Magyar Királyság leggazdagabb vármegyéi voltak a 

kereskedelemnek, bányászatnak köszönhetően. A bányáink kifogytak. Trianon kettészakított 

minket, az iparosítás pedig megölte önfenntartó családjainkat, társadalmunkat. Az egykor 

erős hitű palócok ma teljesen hitetlenek, templomaink üresek. A falvainkat a legalsóbb 

társadalmi réteg felemészti, munkát és jövőképet még csak nem is keresve. 

 

A Magyar Tudományos Akadémia külső tagja lett Miklós László 
2023. október 25. – ma7.sk  

A Magyar Tudományos Akadémia, idén május 3-án tartott 195 közgyűlésén a tájökológia 

területén végzett kiváló tudományos munkásságáért külső tagjává választotta Miklós Lászlót. 

Miklós László, a tudományok doktora jelenleg a Szlovák Tudományos Akadémia Tájökológiai 

Intézetének tudományos főmunkatársa. Az MTA külső tagjaként való megválasztásának 

napjától a magyarországi akadémikussal azonos jogokkal rendelkezik. Az MTA külső tagjának 
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https://ma7.sk/oktatas/megnyilt-a-mathias-corvinus-collegium-mcc-dunaszerdahelyi-kozpontja-videokkal
https://ma7.sk/tajaink/merre-tovabb-gomor-es-nograd-lakossagi-forumon-keresik-a-valaszt
https://ma7.sk/kozelet/a-magyar-tudomanyos-akademia-kulso-tagja-lett-miklos-laszlo
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olyan tudós választható, akinek az állandó lakhelye külföldön van, és külföldön folytat 

tudományos tevékenységet, nemzetközileg kiváló tudományos eredményekkel rendelkezik, 

magyar nemzetiségűnek vallja magát, és szoros kapcsolatot tart fenn a magyar tudományos 

élettel. Miklós Lászlót az MTA külső tagjává Bozó László, Kocsi Károly, Kovács Ferenc, 

Kovács Zoltán, Lakatos István és Mészáros Rezső akadémikusok javasolták. Miklós László 

korábban a Magyar Koalíció Pártjának színeiben két kormányzati ciklusban volt 

környezetvédelmi miniszter Szlovákiában. Miklós László professzor A geográfiai/tájökológiai 

tudományok alkalmazásai és a környezetpolitika témában tartotta meg székfoglaló előadását 

október 17-én a Magyar Tudomány Akadémia épületében. 

 

Nehéz Ferenc íróra emlékeztek Dunamocson 
2023. október 25. – ma7.sk  

Újra meggyőződhetünk arról, hogy még a nem is távoli 20. századi magyar irodalomnak is 

vannak fölfedezetlen alkotói, életművei, feledésnek át nem engedhető értékei. Ilyen alkotó a 

dunamocsi születésű Nehéz Ferenc, aki újságírói pályáját mint a Komáromi Lapok 

munkatársa, majd szerkesztője kezdte. Az 1940-es évek elején a Jókai Közművelődési és 

Múzeumi Egyesület főtitkáraként, majd a Szlovákiai Magyar Kultúregyesület központi 

titkáraként tevékenykedett. Egy időben ő kezelte a komáromi múzeumi gyűjteményeket is. A 

háború után Nyugatra menekült, 1951-ben az Egyesült Államokban telepedett le. 1966-tól az 

Árpád Akadémia tagja volt. A két világháború között a cikkeit a Prágai Magyar Hírlap, a 

Magyar Család és a Magyar Minerva közölte. Későbbi írásai emigráns lapokban, az Új Világ, 

Magyar Hírlap (Buenos Aires), Nemzetőr, Katolikus Magyarok Vasárnapja, Krónika, Magyar 

Élet és az Itt – Ott hasábjain jelentek meg. Regényei, elbeszéléskötetei jelentek meg. 

                
Házhoz vitték a babacsomagokat Óbecsén 
2023. október 25. – PannonRTV 

530 babacsomagot osztottak ki Óbecse községben a magyar Nemzetpolitikai Államtitkárság 

és a Magyar Nemzeti Tanács jóvoltából. Ezeket a csomagokat azok a családok kapták, ahol a 

csecsemők 2020. január elseje és 2023. március 31-e között születtek. Az óbecsei Nagy 

Kanász Lászlóéknak négy gyermekük van. Az apuka szerint így szinte logisztika jellegű 

kihívással jár a hétköznapok rendszerezése, de minden percét élvezik. Nagy Kanász László, 

Óbecse: „Ez egy szimbólum maga, hogy az állam támogassa a családokat, tehát mint egy 

lépést, fontosnak tartom, hogy van ilyen gesztus, és inkább gesztus, aminek inkább gesztus 

értéke van, mint anyagi, tehát ezt fontosnak tartom.” Csernyák Andreáék is nagy örömmel 

fogadták a babacsomagot. Csernyák Andrea, Óbecse: „Nagyon örülünk, és nagyon 

meglepődtünk, amikor Rita felhívott bennünket, és nagy megtisztelésnek érezzük a magyar 

államtól, hogy minket is megajándékoztak ezzel a csomaggal.” 
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Újabb táblabotrány Szabadkán? 
2023. október 25. – Vajma.info 

Egy új tábla borzolja a kedélyeket Szabadkán. Kertváros Helyi Közösség területén kerültek ki 

ezek a betűk. Tény, hogy Szabadka ezen részét szerbül is Kertvarošnak nevezik, a baj csak az, 

hogy magyar betűk keveredtek a cirill betűs feliratba: Keрtвároш. Nem is tudom, hogy sírjak-

e vagy nevessek, írta a Subotica.com portál egyik olvasója, aki elküldte a fotót a portálnak. 

Mások azt gondolták, hogy fotómontázs, azaz vicc az egész, de voltak, akik megerősítették, 

hogy saját szemükkel látták a feliratot, tehát valóban kihelyezték a betűket és így. Egymás 

után születnek a kommentárok a fotó alatt. Vannak, akik szörnyülködnek, mások szerint 

azonban a tolerancia szép példájáról van szó, hogy a városrész nevében keverednek a szerb, 

horvát és magyar betűk.  
 

Átadták a magyar kitüntetést Mezei Zsuzsannának és Molnár Tibornak 
2023. október 25. – Vajma.info 

Ünnepélyes keretek között adták át Palicson a Magyar Arany Érdemkereszt kitüntetéseket. A 

díjazottak Mezei Zsuzsanna és Molnár Tibor voltak, akik a kitüntetéseket több évtizedes 

munkájuk elismeréseként kapták meg, adott hírt róla a Pannon RTV. Mezei Zsuzsanna 

magyar nyelv és irodalomtanár, a Vajdasági Magyar Levéltár nyugalmazott munkatársa, a 

Tordai Újság főszerkesztője és a Tordaiak Klubjának elnöke.Molnár Tibor a vajdasági 

magyarság történelmének kutatása és bemutatása terén végzett munkássága okán érdemelte 

ki az elismerést. Molnár Tibor, a zentai történelmi levéltár főlevéltárosa, igazgató 

bizottságának tagja. A kitüntetettekre ösztönzőleg hat az elismerés. Magyarország célja, hogy 

a nemzeti összetartozást erősítse és segítse, hogy minden magyar a szülőföldjén teljes életet 

élhessen - mondta Csallóközi Eszter, Magyarország szabadkai főkonzulja 

 

November 11-én szentelik püspökké Fazekas Ferencet Szabadkán 
2023. október 25. – Vajma.info 

Ferenc pápa október 7-én nevezte ki Fazekas Ferencet, a Szabadkai Egyházmegye 

kormányzóját az egyházmegye püspökévé. Fazekas Ferenc püspökké szentelésére november 

11-én, szombaton 11 órai kezdettel Szabadkán, az Avilai Szent Teréz-székesegyházban kerül 

sor. A főszentelő Kutleša Dražen zágrábi érsek, metropolita, a Horvát Püspöki Konferencia 

elnöke lesz. Társszentelői Bábel Balázs kalocsa-kecskeméti érsek, metropolita, valamint Košić 

Vlado sziszeki püspök. A szentelendő püspök jelmondata: „A reményben legyetek derűsek!” 

(Róm 12,12). Fazekas Ferenc az elhunyt Večerin Slavko püspököt követi a Szabadkai 

Egyházmegye élén. A püspökszentelési szentmisét a Pannon Televízió élőben közvetíti. 

 

Az MNT médiastratégiája - Jóváhagyta a tervezetet a Tájékoztatási Bizottság 
2023. október 25. – PannonRTV 

12 javaslat és észrevétel érkezett a dokumentum kapcsán, amit a bizottsági tagok az ülésen 

megvitattak, majd elfogadták a kiegészített médiastratégia tervezetét, amit jóváhagyásra 

küldtek az MNT következő ülésére. A Magyar Nemzeti Tanács tájékoztatási és 
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médiafejlesztési stratégiája tervezetét vitatták ma meg a Tájékoztatási Bizottság tagjai a 

közvitákat követően. Az említett stratégia a 2024 és 2029 közötti időszakra vonatkozik. A 

közvitákat Szabadkán, Nagybecskereken és Újvidéken tartották meg. A Hét Nap a 

leghosszabb hagyománnyal rendelkező hetilap Vajdaságban. Aránylag kis létszámú 

szerkesztősége egy olyan, nemzetileg elkötelezett, magyar szellemiségű hetilapot szerkeszt, 

amely a családi és a politikai-gazdasági-kulturális kiadvány között mozog, igyekezve eleget 

tenni a közönség minél szélesebb körének – olvasható a médiastratégiában. A nyomtatott 

sajtó kapcsán viszont sokan fogalmaztak meg kritikákat a közvitákon. Kartali Róbert, a Hét 

Nap főszerkesztő-helyettese szerint a hetilap fennmaradását három tény befolyásolja. 

 

Magyarországi, illetve vajdasági magyar műveket is bemutattak a belgrádi 

könyvvásáron 
2023. október 25. – Magyarszo.rs 

Nagy érdeklődés mutatkozik az idei Nemzetközi Belgrádi Könyvvásár iránt. A könyvszemlét 

október 21-e és 29-e között tartják a Belgrádi Vásár csarnokaiban. A nemzetközi 

könyvszemlét Szerbia egyik legjelentősebb kulturális eseményeként tartják számon. A szerb 

fővárosban 66. alkalommal tartják meg a nemzetközi könyvvásárt. Idén mintegy 400 kiállító 

vesz részt az eseményen. Kiemelt szerep jut a francia irodalomnak. Franciaország ugyanis a 

díszvendége az idei könyvvásárnak. A rendezvény látogatói szerint a papíralapú könyvek nem 

veszítenek a varázsukból. Jovana Lukić, Nagybecskerek: „Szerintem megmaradt a varázsa. Én 

személyesen jobban szeretem a kezemben tartani a könyvet és úgy olvasni, mintsem az 

interneten. A szemeimnek is könnyebb és jobb érzés is. - Milyen könyvek érdeklik itt, a 

vásáron? - Szeretem a pszichológiát. Olyan könyveket keresek.” Azzal, hogy a kézben tartott 

papírkönyv pótolhatatlan élményt nyújt Ljubivoje Ršumović szerb író és költő is egyezik. 

 

Lányi Ernő emléktáblát avattak a Szabadkai Zeneiskolánál 
2023. október 25. – PannonRTV 

Az intézmény egykori igazgatója Lányi Ernő 100 éve halt meg. Korábban is volt egy 

emléktáblája az iskolánál, ezt 2014-ben ellopták. A Bíró Károly Alapítvány, dr. Pásztor Bálint 

és Gubás Ágota segítségével gyűjtötték össze a pénzt az új táblára.  Lányi Ernő a szabadkai 

Zeneiskola igazgatója volt 1907-től. Munkássága alatt az intézményt európai rangra emelte, 

továbbá megalapította a Szabadkai Filharmóniát is. Az emléktábla avatón Pekár Tibor, az 

iskola volt tanára beszélt Lányiról. „1906-ban volt egy kongresszus, amelyen összejöttek a 

zenepedagógusok és megegyeztek abban, hogy ezentúl egységes lesz a zeneoktatás az 

országban. Meghatározták a kötelező tananyagot, ezt minden iskolában meg kellett 

valósítani, hogy diplomát kapjon a növendék és aztán jelentkezhessen akadémiára bárhol 

Európában és a világon. Akkor növelték meg a tanítási évek számát, új anyagot szerzett be ő, 

és aztán nagyon sok mindent csinált.” Az idén 155 éves intézmény az egyetlen zenede 

Szerbiában, ahol a szerb nyelv mellett középfokon magyar nyelven is tanulhatnak a 

tehetséges fiatalok. Jelenleg több mint 750 tanulója van. 
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Népszerű az ukrán oktatás Nyíregyházán 
2023. október 25. – Kárpátalja.ma 

Népszerűségnek örvend az ukrán oktatás a Leszja Ukrajinka Országos Ukrán Nemzetiségi 

Nyelvoktató Iskolában Nyíregyházán. A Tv21 Ungvár közlése szerint a tudásszintnek 

megfelelően 6 csoportban tanulnak az ukrán gyerekek anyanyelvükön. Az oktatásban 6 és 14 

év közötti gyerekek vesznek részt kedd, csütörtök és péntek délután. Az iskolába 

Magyarországra korábban áttelepült családok gyermekei és a háború miatt elmenekült 

fiatalok egyaránt járnak. A tanórákon a gyerekek elsősorban az ukrán nyelvet, az olvasást és 

írást tanulják. A Leszja Ukrajinka Országos Ukrán Nemzetiségi Nyelvoktató Iskola 

működését a magyar állam támogatja. 

 

Ülésezett a Beregszászi Városi Tanács végrehajtó bizottsága 
2023. október 25. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua 

Megtartotta soron következő ülését a Beregszászi Városi Tanács végrehajtó bizottsága – írta 

Facebook-oldalán október 25-én Babják Zoltán, Beregszász polgármestere. Mint írta, több 

olyan programot hagytak jóvá, ami 2024-től lép életbe. Elfogadták a Védő programot, amely 

– mint ahogy Babják fogalmazott – „a háborúban résztvevők családtagjainak és az ellenséges 

cselekményekben való közvetlen részvétel során elesettek családtagjainak szociális 

védelmének erősítésére, a nemzetbiztonsági és védelmi intézkedések biztosítására, 

Oroszország Ukrajna elleni katonai agressziójának visszaverésére vonatkozik”. A projekt a 

tervek szerint 2024 és 2025 között fog futni. 

 

A kárpátaljai magyarság is képviseltette magát az OMÉK-en 
2023. október 25. – Karpataljalap.net 

Idén is megtartották Budapesten az Országos Mezőgazdasági és Élelmiszeripari Kiállítást és 

Vásárt a Hungexpón. A rendezvényen részt vettek a „Pro Agricultura Carpatika” Megyei 

Jótékonysági Alapítvány, valamint a Kárpátaljai Magyar Vállalkozók Szövetségének a 

képviselői is. A színvonalas rendezvényen évek óta jelen vannak a kárpátaljaiak, akik szerint 

fontos, hogy a jelenlegi háborús helyzetben se feledkezzenek meg róluk. A kárpátaljai 

standnál, mely közvetlenül a muravidéki mellett kapott helyet a Hungexpo A pavilonjában, 

számos hazai termékkel várták az érdeklődőket. 

 

Folklórfesztivált rendeznek Beregszászban 
2023. október 25. – Karpat.in.ua 

A hírt Babják Zoltán polgármester közölte hivatalos Facebook-oldalán. „Az elöljárókkal 

tartott megbeszélésen Babják Edit, az Oktatási és Kulturális Osztály vezetője meghirdette az 

I. BeregCulturFest folklórfesztivál elindítását valamennyi elöljárói körzet részvételével. A 

koncertprogramot, valamint helyi kézműves termékek kiállítását és árusítását is magában 
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foglaló rendezvényt a tervek szerint november 4-én rendezzük meg a Kossuth téren. A 

fesztivál célja: a Beregszászi kistérség amatőr művészeinek, turisztikai vonzerejének 

támogatása és fejlesztése a kultúra és a művészet eszközeivel. A rendezvény során befolyt 

összeget természetesen a fegyveres erők támogatására fordítjuk” – olvashatjuk a 

bejegyzésben. 

 

Felavatták az idegenvezető mini szobrát Ungváron 
2023. október 25. – Karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

Tarasz Hajduk ungvári idegenvezető az orosz invázió első napjaiban halt meg 33 éves 

korában az ország határainak védőjeként. Halálának napjára emlékezve idegenvezető barátai 

úgy döntöttek, hogy miniszobor formájában örökítik meg kollégájuk emlékét. De nem csak 

Taraszról szól az alkotás, mondta Olekszandr Sersun, a Kárpátaljai Idegenvezetők 

Szövetségének vezetője. A miniszobrot szimbolikus helyen leplezték le – az Olbracht utcán, 

amely elsősorban az otthonossága miatt vonzó. A legtöbb idegenvezető túrája innen indul. A 

miniszobor megnyitásához szimbolikusan álltak hozzá a kezdeményezők. Szimbolikus az is, 

hogy a miniszobor a Kárpátok hat csúcsa mellett 8 keresztrudat is tartalmaz, az 

örökkévalóság jelképeként és az ország védelmében életüket áldozók emlékének 

szimbólumaként. A kerékpárparkoló elem pedig a szabálytalan parkolás elleni enyhe és 

feltűnésmentes küzdelem koncepciója – mondja a mini szobor alkotója, Roman Murnik. A 

mini szobrot Tarasz Hajduk születésnapján avatták fel. Tarasz Hajduk első ízben még 2017-

ben került ki a frontra. Tarasz Hajduk mini szobra a 61. hasonló alkotás Ungváron. 

 
„Szép szerelmem, Magyarország” 
2023. október 24. – Népújság 

A Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK), Magyarország Lendvai 

Főkonzulátusa és a Lendvai Magyar Nemzetiségi Művelődési Intézet szervezésében hétfőn, 

október 23-án emlékeztünk az 1956-os forradalomra a Lendvai Zsinagógában. Ünnepi 

köszöntőt Orbán Dušan, az MMÖNK Tanácsának elnöke mondott, a zenés-verses műsort 

Tolcsvay Béla és Pelsőczy László szolgáltatta. A színültig megtelt Lendvai Zsinagógában Kepe 

Lili a szervezők nevében köszöntötte az egybegyűlteket, méltóságteljes megemlékezést 

kívánva. Hangsúlyozta, az 1956-os forradalom győzelem volt a vereségben, és mindörökké 

egyike marad azon ritka eseményeknek, amelyek visszaadják az embernek önmagát, az 

önmagába vetett hitét, valamint emlékeztetik sorsa értelmére, az igazságra. Október 23-a 

minden szabad ember és nemzet emlékezetében élni fog. A bevezető szavak után Orbán 

Dušan, az MMÖNK Tanácsának elnöke mondott ünnepi köszöntőt. 
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Minták, ízek, hagyományok 
2023. október 24. – Népújság 

Muravidék idén egy régi helyi borospincét megidézve építette fel a bemutatóhelyét az 

Országos Mezőgazdasági és Élelmiszeripari kiállításon Budapesten, ahol ezúttal a külhoni 

magyarok – a korábbi évektől eltérően – nagyobb kiállítási területen mutatkozhattak be. A 

helyi termelők kínálata mellett a Muravidékről a kézműves hagyomány és a textilkultúra is 

jelen volt, középpontban a hetési mintával. A felsőlakosi lányok a hagyományos hetési 

viseletben (képünkön) és a minták modern változatában is felvonultak.  Szemnek és szájnak 

ingere. Budapesten október 20-a és 23-a között tartották meg az idei Országos 

Mezőgazdasági és Élelmiszeripari Kiállítást és Vásárt (OMÉK), amelyen a Muravidék ezúttal 

is sikeresen mutatkozott be. 

 

A Muravidék és a Rábavidék várja a közös projekt indítását 
2023. október 24 – Népújság 

Október 18-án és 19-én kétnapos hivatalos látogatást tett a Muravidéken a Magyar 

Országgyűlés Nemzeti Összetartozás Bizottsága. Pánczél Károly bizottsági elnök szerint 

nemzetpolitikai vonatkozásban és a magyarság jogi státuszát tekintve Szlovéniában mindig 

lehet valamit jobbá tenni, de a helyzet megnyugtató. A bizottág tagjainak muravidéki körútját 

Lendván kezdték, ahol a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) 

székházában találkoztak a csúcsszervezet elnökével, Orbán Dušannal és munkatársaival, 

valamint a nemzetiségi intézetek vezetőivel. A zártkörű megbeszélés utáni sajtótájékoztatón 

Pánczél Károly bizottsági elnök kiemelte, hogy a magyar parlamentben a törvényhozási 

munkán túlmenően nagyon fontos feladatuknak tekintik a kapcsolattartást, tehát hogy ne 

csak beszéljenek a nemzetpolitikáról, hanem a bizottság minden parlamenti ciklusban 

látogasson el egy nemzeti közösséghez.  
 

Végi József a lendvai RTV-stúdiók élén 
2023. október 24. – Népújság 

A Magyar Nemzeti Közösség Rádió- és Tévéműsorai Programbizottsága október 19-i ülésén 

egyhangúan jóváhagyta Végi József, az MMR korábbi felelős szerkesztőjének a kinevezését a 

Szlovén RTV igazgatósági elnöke magyar nyelvű műsorokért felelős helyettesének. A magyar 

közösség RTV-műsorai programbizottságának ülésén a jelenlévő hat taggal – a bizottság nem 

teljes, hiszen két tag még nincs kinevezve, míg egy hiányzott az ülésen – az online módon az 

ülésbe bekapcsolódó Martič Zvezdan, az RTV igazgatósági elnöke ismertette, hogy a magyar 

nyelvű műsorokért felelős igazgatósági elnökhelyettesi tisztség betöltésére közzétett 

pályázatra hárman jelentkeztek. Az összes feltételnek egyedül Végi József, a Muravidéki 

Magyar Rádió korábbi felelős szerkesztője tett eleget – állapította meg az illetékes bizottság. 
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Magyar Vidám-Est Pártosfalván 
2023. október 24. – Népújság 

A pártosfalvi őszi esték csendjét szombaton hangos nevetések és magyaros dallamok törték 

meg. A falu kultúrházában Magyar Vidám-Est címmel rövid bohózatokat és néptáncot 

láthatott a helyi közönség. Az este a felhőtlen szórakozásról szólt, na meg egy barátságról, 

amelyet a maráci magyar települések Zalaszántóval immáron öt éve ápolnak. Most a 

magyarországi barátok érkeztek Pártosfalvára, és nem üres kézzel: elhozták magukkal a 

Szántói Amatőr  Színtársulatot és a Tapolcai Batsányi Táncegyüttest, akik a Magyar Vidám-

Est programjáról gondoskodtak. A színültig megtelt nézőtér közönségét Vugrinec Zsuzsi, a 

marác községi magyar önkormányzat elnöke köszöntötte, külön megemlítve Dézsi Attilát, 

Zalaszántó polgármesterét, majd a szót a vendégeknek adta át. 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. október 25. – Kossuth Rádió 

 

A Magyar Kormány felajánlásaként 100 lélegeztető gépet juttat el ukrán kórházakba az 

Ökumenikus Segélyszervezet a következő hetekben. Az ökumenikusok a háború kirobbanása 

óta már 480 ezer embernek nyújtottak segítséget. Kárpátalja kiemelt területnek számít. Az 

összeállításban Lehel Lászlót, az Ökumenikus Segélyszervezet elnök-igazgatóját halljuk.  

 

A hétvégén tartották Brassóban az ötödik Brassó Megyei Oktatási Konferenciát, amelyen 

tájékoztatták a magyar pedagógusokat az aktuális oktatási ügyekről. A foglalkozások és 

előadások egyúttal továbbképzési lehetőségét is kínáltak. A rendezvényt az RMDSZ Brassó 

megyei szervezete kezdeményezte - mondta Varga Nándor ügyvezető elnök. 

 

Csak úgy tudják megtartani diáklétszámukat a felvidéki oktatási intézmények, ha 

folyamatosan igazodnak a változó körülményekhez és az oktatás tematikáját és módszereit is 

megújítják. Úgy tűnik, hogy a Füleki Gimnázium most sikerrel veszi az akadályokat. Az 

intézmény igazgatóját, Péter Györgyöt kérdezte munkatársunk. 

 

A Rákóczi Szövetség idén is megrendezte a Műegyetemen október 22-én és 23-án nagy 

hagyományú Gloria Victis Középiskolai Történelmi Vetélkedőjét Kárpát-medencei diákoknak. 

185 csapat közül 60 iskola, 180 diákja jutott a vasárnapi középdöntőbe, majd 10 iskola 30 

diákja a hétfői döntőbe. Idén A Himnusztól a Nemzeti dalig címmel meghatározott tematika 

jó lehetőség volt arra, hogy a diákok bemutassák, mit tudnak a reformkor történelme mellett 

a kor építészetéről csakúgy, mint irodalmáról vagy zenéjéről. Vasárnap, még a középdöntő 
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után kértük mikrofonhoz a Pozsonyi Magyar Tannyelvű Alapiskola és Gimnázium 

történelemtanárát, Borka Lászlót, akivel nem csak a vetélkedőről beszélgettünk.  

 

Nagyszalontára érkezett Tóth Péter Lóránt tanár, versvándor, aki október 17-én, a Petőfi 

Emlékév kiskőrösi záróeseményének részeként gyalog indult Kiskőrösről Nagyszalontára, 

hogy Petőfi Sándor és Arany János barátságáról beszéljen az érdeklődőknek. A zarándoklat 

ideje alatt 20 településen haladt át gyalogosan, szekéren, illetve csónakon. Útközben, a 

pihenői alatt megragadta az alkalmat, hogy egy-egy verset elmondjon, továbbadva így Petőfi 

szellemiségét. A többszáz diáknak tartott nagyszalontai, interaktív előadása a két költő 

különleges és mély barátságát mutatta be levelek, versek, visszaemlékezések segítségével. Az 

esemény zárásaként az Arany-portához is gyalog érkezett Tóth Péter Lóránt, a versvándor. 

 

A Temesvári Magyar Napokon mutatták be Gazda József író, szociográfus, tanár, 

művelődésszervező Miért is éltem? című memoárkötetét, amely a „kor karmai közt”, illetve 

annak szorításában élő alkotó ember mindennapjainak a küzdelmét mutatja be. Ennek, a 

fordulatokban rendkívül gazdag életnek néhány, meghatározó pillanatát elevenítette fel 

Gazda József munkatársunknak. 


